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摘要 

本文檢討「東亞儒家經典詮釋傳統研究」這個學術領域的發展現況，並站在現

有研究成果的基礎之上，展望未來可能的研究方向。 

本文首先回顧並歸納最近十餘年來中文、英文及日文學術界有關「東亞儒家經

典詮釋傳統」研究的論著，指出其主要問題意識有三：（一）東亞儒家經典詮釋的

類型、特質與方法，（二）權力結構、政治秩序與東亞儒家經典詮釋的互動，（三）

東亞儒家經典詮釋傳統的發展：本土的資源與域外的詮釋。 

本文第三節展望未來「東亞儒家經典詮釋傳統」研究的方向，提出三個新的研

究課題： 

（1）東亞儒家經典詮釋傳統的方法論及其解經策略。 

（2）東亞儒家經典詮釋傳統的東亞文化特質。 

（3）東亞儒家學者的宇宙觀、世界觀及其所建構的經典思想世界。 

 

Abstract 
   This paper reviews the scholarship recounting the hermeneutic traditions of East 
Asian Confucianism over the past two decades. It also proposes some new agendas for 
research in the future.   
   This paper reviews the literature in the field and points out three major foci of cur-
rent scholarship: (a). The types, characteristics and methods of the East Asian Confucian 
hermeneutics, (b). the interactions among power structure, political order and Confucian 
interpretations of classics, and (c). the development of Confucian hermeneutics in East 
Asia: indigenous resources and cross-cultural interpretations.    
   The paper opens up three new directions for future study: 
  (a) The methodologies and interpretive strategies in the traditions of Confucian      

hermeneutics in East Asia; 
  (b) The characteristics exhibited in the traditions of Confucian hermeneutics in Easa 

Asia; 
  (c) The cosmology and world views of the East Asian Confucian traditions and the 

world of thought they constructed on the basis of their interpretations of clas-
sics. 

 

 
 
 
 
 














































































































